
Maia 
Morgenstern 

"Tr ale$C în 
arm o n1e 
ce sunt. 

cu cee a '' 

Cum aţi intrat în această aventurn a 

Orestiei ? 

Domnul Silviu Purcărete mi-a dat tele
fon într-o zi să mă întrebe dacă doresc 
să joc în spectacolul său rolul 
Clitemnestrei. În primul moment mi-am 
pierdut glasul de emoţie, după care am 
scos nişte "chirăieli" de bucurie şi apro
bare. A fost, într-adevăr, o surpriză mi
nunată, un dar pe care mi 1-a făcut 
primăvara. M-am lansat cu tot entuzias
mul în această aventură, chiar dacă m-a 
costat foarte mult. şi la propriu. şi la figu
rat. Numai parţial m-am bucurat de 
înţelegerea conducerii Teatrului Naţional 
din Bucureşti. Puteţi s-o luaţi şi ca pe o 
critică. Dar, asta e, nu le poţi avea pe 
toate ! Am considerat că rolul din 
Orestia şi colaborarea cu Silviu 
Purcărete merită orice efort şi orice sa
crificiu. Şi-atunci am venit şi am lucrat la 
Craiova în luna martie; în aprilie am fil
mat ceva, iar după aceea am putut veni 
înapoi tocmai atunci când s-au reluat 
repetiţiile. 
Se ştie că Silviu Purdrete a montat 

acest text şi la Umoges. Aţi avut vreo

dată impresia, pe parcursul muncii, că 
totul este gata dinainte ? 

� 8 

Vă fac o mărturisire. Când am inceput 
spectacolul, domnul Purcărete a ţinut un 
discurs, salutându-i pe colegii de la 
Craiova, prezentându-ne pe unii altora şi 
ne-a spus aşa: "Uitaţi, eu am făcut acest 
spectacol la Limoges; noi îl vom relua 
aşa cum este, dacă sunteţi de acord -
iată, am aici caseta. Dacă nu doriţi, nu-l 
vom face. Gândiţi-vă bine ! Dacă, din 
raţiuni etice, estetice, de deontologie sau 
de mândrie profesională absolut justifi
cată, nu vreţi sau nu puteţi, vă rog să-mi 
spuneţi !" Ne-am gândit, fiecare s-a 
intrebat pe sine, şi am hotărît: da ! vom 
privi caseta, da ! vom face spectacolul, 
aşa cum a fost conceput la Limoges. 
Ne-am u1tat la inregistrare cu foarte 
multă atenţie, asumându-ne această 
poziţie, după care Silviu Purcărete a 
schimbat absolut tot, în funcţie de ceea 
ce suntem noi, ce dăruim noi. ce 
inspirăm noi imaginaţiei sale. 
Am vrut ca prin această mărturisire să 
vă demonstrez - nu prin sentinţe, ci la 
modul cel mai sensibil ŞI concret - că 
este vorba despre un spectacol cu totul 
nou. 
1 n afam de partea comun� din povestea 

lui Oreste, mai există ceva care să 

Premiera 

D imineaţa nu se repetă. 
E r�s?ecta� legea 
nescnsa pnn care, 

înainte de un rnoment atât de 
irnpottant, energiile sunt con
sexvate. Ia teatru se vine cam cu trei ore înainte de începerea 
reprezentaţiei, su.fident pentru 
intrarea în "atmosferă". O 
telegramă de la Bucureşti 
afrşată la intrare, cu urări de 
baftă din partea Cocăi Bloos, 
îmbărbătează pe toată lumea. 
Toţi au emoţii, dar fiecare 
încearcă să ia ce e bun din 
această stare. Profit de răgaz şi mai culeg câteva impresii. Trag cu ochiul la sala de machiaj, în 
care se capătă o imagine nouă, 
aceea a personajului. Prin ca-

apropie această montare de Trilogia 

antică a lui Andrei Şerban de la TNB ? 

Nici gând. E ea diferită de cea de la 
Limoges, darmite de altă producţie ! Nu 
se aseamănă prin absolut nimic. Şi asta 
nu pentru că ar fi căutat Silviu Purcărete 
să fie altfel. Problema lui nu este să fie 
altfel decât ceilalţi. Nu asta e motivaţia 
lui. El este complet devotat ideii sale, 
concepţiilor sale, visului său. 
Aţi putea s�-1 caracterizaţi succint pe 

artistul Silviu Purdrete ? 
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bine, alături de ceştile de cafea 
sau ceai, răsar pentru încurajare 
flori. În hol se mai fumează şi 
se mai vorbeşte despre 
viitoarele turnee, parcă pentru 
a alunga tracul. Mă întâlnesc 
din întâmplare cu Silviu 
Purcărete. Îi mulţumesc pentru 
privilegiul pe care mi 1-a 
înlesnit. Îmi răspunde politicos; 
se asigură că am receptat 
corect sarcina pe care şi-o 
asumase, aceea de a apăra 
intimitatea echipei. Am accep
rat, desigur. 

· i pentru ca actul de indiscreţie 
sa-m.i fie ie1tat, depun acum 
a ·castă mărturie. 

Mădălina Tulinescu Negrea 

Dup� câte ştiu eu, definrţia cuprinde atât 
genul proxim cât şi diferenţa specifică. 
Nu ştiu, însă, care ar fi genul proxim în 
cazul nostru. 
� interesează ce spun alţii despre dum

neavoastră ? 

•tgur că da. Mă interesează pentru a 
compara cu ceea ce simt şi gândesc eu 
despre mine. E un mod de a mă informa, 
, şa cum nu mi-e indiferent nimic din ce 
se întâmplă în lume. 
� simţiţi vreodată "hiiituită" de presă ? 

Nu. Pentru că îmi place să-mi 
împărtăşesc gândurile şi, chiar dacă pen
tru moment spun un lucru despre care 
mai târziu mi se schimbă concepţia, nu 
regret. Este inerent atâta vreme cât sun
tem mereu în transformare, în devenire, 
iar eu accept situaţia ca atare. Pot, totuşi, 
să înţeleg de unde ar veni refuzul intervi
uri lor: din teama de a nu putea să te ri
dici la nivelul impresiei pe care ai vrea ca 
ceilalţi să o aibă despre tine, de a nu 
corespunde imaginii pe care vrei s-o oferi 
celor din jurul tău. Eu, însă, nu simt 
nevoia să prezint o anumrt:ă imagine, 
neschimbată. Trăiesc în armonie cu ceea 
ce sunt, cu ceea ce am de comunicat sau 
de ascuns. 
Ce simţ�i maintea premierei de mâine ? 

Mi-e şi teamă, am şi emoţii. Ca orice om, 
am şi eu nervi sau spaime. Dar îmi place 
să le trăiesc pe toate; să mă opun, să le 
stăpânesc uneori, alteori să mă las pur
tată de "undă", căci nu te poţi opune 

mereu valului, riscând să-ţi fie frânt piep
tul şi să te îneci... De mâine trecem. 
oricum, în altă etapă. 
Ce aţi câştigat din ace� experienţă? 

1 mi puteţi spune sau nu sunteţi suficient 

de detaşată acum pentru a vll. putea da 

seama? 

Sunt detaşată şi-mi dau seama; nu mi-e 
ruşine să-mi păstrez luciditatea în orice 
situaţie. Dar v-aş invita să vedeţi şi să 
trageţi apoi concluziile. Eu le ştiu pe-ale 
mele, dar aştept şi opinia dumneavoastră. 

11 i e 
Gheorghe 
"O inten sit ate 
c are nu mă 
p a  r ai ize ază" 
Ce ne puteţi spune despre modul Îh 
care aţi repetat sub bagheta lui Silviu 

Purcll.rete ? 

Este un regizor sub a cărui atingere 
lucrurile se însufleţesc. Dacă obiectele 
prind viaţă, vă imagrnaţi ce se întâmplă 
cu fiinţele vii. Acestea încep să trăiască 
un miracol şi s� acumuleze o energie 
care, transmisă prin ceea ce făptuiesc pe 
scenă, devine mai putemică decât forţa 
gravitaţiei. De aceea, în spectacolele lui 
totul pluteşte, este imponderabil. Cele 
trei personaje interpretate de mine în 
Orestia sunt, toate, stăpânite de acelaşi 
spirit - cel al lui Agamemnon - care, 
după ce omul este ucis, pătrunde în 
înfăţişarea lui Pylade şi apoi a lui 
Apolon, ţesând urzeala răzbunării. Cultul 
detaliilor p� care Purcărete 1-a dezvoltat 
în relaţia cu mine, ca actor, a mers până 
la a-mi arâta cum trebuie ţinută o sabie, 
scos un sunet dintr-un flaut, întoarsă o 
privire. Mersul, zâmbetul, rostirea au 
fost meticulos urmărite, astfel încât să 
lase spectatorului putinţa de a face 
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cunoştinţă cu un singur personaJ 
sub trei chipuri. De fapt, amănun
tele au fost cultivate cu fiecare 
actor din distribuţie, mergând până 
acolo încât se preocupă de ceea ce 
face personajul şi după 1eşirea din 
scenă. E aproape de neimaginat 
cum un regizor de forţa şi anvergura lui 
nu scapă din vedere niCI acest fapt. 
Colaborarea cu el este o şcoală de 
teatru prin care, într-un timp extrem de 
scurt, se transmit infonrnaţ1i cât în patru 
ani de Institut. Ferice de actorul care are 
şansa de a lucra cu el. 
1 n spectacolele lui Silviu Purcărete 

improvizaţia are vreun rol? 

Sunt momente în care regizorul, sub 
fonrna unor jocuri, a unor improvizaţii 
aparent fără legătură cu materialul la 
care lucrează, provoacă inspiraţia. Se 
nasc din acest subtil artificiu creator 
imagini de o tulburătoare frumuseţe. 
Spre exemplu: a propus actorilor corului 
din Agamemnon să omoare fiecare cu 
sabia câte o muscă ce bâzâie deasupra 
sa ori aiurea, prin spaţiul de joc. Cei 13  
"moşi" au pornit care încotro, vrând să 
strivească mica insectă. Imaginea avea să 
fie folosită integral în spectacol, în clipa 
în care Clitemnestra arată cu degetul în 
toate părţile spiritul hâd al lui Atreu, 
devenit pentru interpreţi această muscă 
supărătoare. Veţi întâln1 în reprezentaţia 
de azi această imag1ne, cu un puternic 
halou emoţ1onal. 
Unrnează seara cea mare, a premierei. 

Aveţi emoţii ? 

Am. Le simt, le trăiesc, însă, cu o intensi
tate care nu mă paralizează, ci, dim
potrivă, îmi dilată toate cele cinci simţuri, 
aşa cum se întâmplă cu luptătorii înainte 
9e bătălie; emotia luptei ce unrnează 
hiperbolizează totul: văzul devine mai 
ager, mirosul ma1 puternic, anrna pipăită 
de palmă este parcă mai sigură. Iar când 
acestea sunt împlinite, bătălia e pe 
jumătate câştigată. 
Sunteti chemat în scenă ! Spuneti-mi 

acum, la final: ce credeţi despre interviuri ? 

1 n vremurile noastre teatrul fără presă, 
fără interviuri, n-ar putea să existe, aşa 
cum nu poate fără public. Iscodirea 
noastră, a actorilor, de către reporteri şi 
cronicari este asemeni răscoliri1 jarului 
spre a-1 păstra la incandescenta maximă, 
gata oricând să împrăştie fiăcări. Prin ei, 
ne măsurăm noi puterile noastre. 
Această penrnanentă "hăituială" ne ţine 
mereu treji, nu ne lasă să lâncezim, ca să 
nu râncezim - vorba lui Sorescu. Ne 
aminteşte că rostul nostru este să 
încercăm mereu să urcăm. 

� 10 

Mirela 
Cioabă 
"Mă i a strul 
d in p o ve ste 
Sunt deja la al cincilea rol în regia lui 
Silviu Purcărete. El rămâne pentru mine 
un regizor-reper, încă nedepăşit, deşi am 
lucrat cu importanţi directori de scenă, 
dintre care l-aş menţiona pe Aureliu 
Manea. La Orestia s-a repetat cu foarte 
mare siguranţă, cu profesionalism (prin 
care eu înţeleg o bună stăpânire a 
mijloacelor de expresie), cu multă 
responsabilitate. Purcărete este mai mult 
decât un maestru, este un "măiastru". ca 
pasărea din poveste. Şi, în plus, este 
dublat de un om de o deosebită calitate. 
1 n spectacolele lui, toate apariţiile, chiar 
şi cele din cor, sunt considerate roluri. 
Partitura mea, Casandra, are multe 
dimensiuni pe care am încercat să le 
cuprind în stropul de poveste apărut în 
scenariu (Purcărete sublimează rolurije, 
nu le comprimă). M-am străduit să aduc 
câte puţin din fiecare caracteristică a 
personajului, nu doar simbolic. mitologic, 
dar şi complex. 1 n primul rând m-a cap
tivat prin dimensiunea de "prorociţă". 

Adriana 
Moca 

"O m are 
bucur ie . .  

Măcar o dată în v1aţă fiecare om este 
profet. 

'' 

Nu e prima dată când lucrez cu Silv1u 
Purcărete, dar este întâ1a experienţll 
individualizată, până acum eu având doar 
partitură de cor (care e parcă ŞI mai difi
cilll). A fost o mare bucurie pe care am 
încercat s-o fructific la maximum. 
Prezenţa Maiei Morgenstem a fost 
benefică pentru mine, energ1a ŞI pofta e1 
de JOC sunt contagioase. Strict pentru 
rolul meu am lucrat foarte puţin cu 
Purcărete (am avut doar două repet1ţ1i, 
distribuţia fiind dublă). Este genul de 
regizor care are nevoie de propunen. 
contrar opiniei că desenează mizanscena 
şi apoi te "pune" acolo. Dovadll sunt 
viziunile diferite despre Casandra pe 
care le avem colega mea, Mirela Cioabă, 
şi cu mine. Chiar şi la costum există 

diferenţe. 1 n acelaşi timp a fost o 
emoţie a competiţiei cu o actr�ă de 
mare forţll, o mare artistă a Teatrului 
Naţional din Craiova. Sper ca personajul 
meu să aibă măcar aceeaşi strălucire cu 
Casandra Anei Ciontea de la Limoges, 
despre care au scris toate ziarele 
franceze. Şi ... doar o vorbă să-ţi mai 
spun: sunt fericită ! 

oz�ana 
Oancea 

" ... plăcere a 
idei 1 o r . '' n o 1 

Mi se pare că rolul meu este foarte m1c, 
iar tema a fost uşoară. Tocmai pentru 
aceasta a fost prima dată când am lucrat 
cu Silviu Purcărete şi nu mi-a fost frică 
de el. Prea tare. Şi asta nu pentru că e el 
un om rău, ci din teama de a nu greşi. 
Silviu Purcărete este un regizor chiar 
Indulgent. care ceartă foarte rar actorul. 
Oricum, pe noi, ce1 de la Craiova, ne 
cunoaşte foarte bine ŞI ştie atât ce tre
buie făcut cât ŞI posibilităţile fiecăruia. 
De astă dată, frământarea a fost mai 
mică. pentru că ştiam cum se va 
desfăşura totul; lucrunle erau clare încă 
de la început. Deci. s-a lucrat foarte 
blând. Experienţa de re-facere a unui 
spectacol are multe părţi bune; liniştea 
cu care lucrezi, îmbunătăţirea unui lucru 
fin1t, realizat cu un t1mp în unrnă, 
detaşarea care-ţi dă posibilitatea să 
modifici. Asta neînsemnând că specta
colul de la Limoges a fost mai prejos 
decât varianta noastră. Tocmai pentru că 
era un lucru bine făcut, îţi dădea 
plăcerea unor idei noi, unor adaptări sau 
mici retuşuri. 
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• nea 
ragom1r 

Sentimentul 
senţi al ităţ i i  

Ma1 mult ca sigur, sunt o norocoasă! 
Lucrez pentru a doua oară cu Silviu 
Purcărete şi am deja curajul să spun că 
m dobândit experienţă. Este un regizor 

unaş care ştie cum să-ţi câştige încrede-
' a şi, Indiferent de rolul pe care ţi-I ofe

, te convinge că munca ta în scenă 
ste esenţială. Şi chiar este! În specta

colele lui chiar şi o simplă trecere de la 
"curte" la "grădină" îţi dă sentimentul 
une1 mari responsabilităţi. Am deci, din 
nou. privilegiul de a-i sta în preajmă. De 
multe ori, am avut senzaţia că Silviu con-

ru1eşte două spectacole simultan: spec
' olul propriu-zis şi un alt mare specta

c 1l repetiţia. Orice indicaţie dată acto
rul Jl e o poveste. În câteva cuvinte el 
upnnde mai mutt decât o idee - o lume. 

M1 -a oferit şansa extraordinară ca 
p .te un timp să pot spune că am jucat 

1 ctra în Orestia lui Silviu Purcărete 
d ŞI n-am să ezit niciodată să mă laud cu 
"moşul" meu din cor. Este o falsă impre
�� că munca în grup anihilează persona
l tea actorului. Eu consider că este o 

perienţă necesară, un exerciţiu de 
• nerozitate, de disciplină, de modestie, 
de profesionalism. 
1 · ntru Electra am repetat destul de 
puţ1n (distribuţia fiind dublă). În specta
colul lu1 Silviu, acest personaj capătă o 

pres1vitate deosebită. Mi s-a 
încredinţat o "misiune specială": să joc 
1 phcile fără să le spun. La început m-am 
s1mţit pusă în încurcătură dar cu 
Purcărete nu e de glumit. aşa cum nici 
cu m1ne nu e ... 

�. � �rş'i� p ��e�i�n al" 
A lucra cu Silviu Purcărete este, într- bra în vreun fel. 
adevăr, o experienţă valoroasă. Pentru Este vorba, de fapt, despre un câştig 
mine ea a început în 1990, cu Ubu Rex... profesional. Şi, paradoxal, te vezi ca sub 
M-am aflat printre actorii tineri care au lupă. într-o limpezime de cristal. 
aderat foarte repede la genul lui de Silviu Purcărete este o persoană caris-
teatru. 1 n primele momente, fiind ceva matică. Te face să cauţi mereu a te 
cu totul nou şi pentru că tradiţia realistă 
era foarte puternică, a existat din partea 
unora o uşoară reticenţă. Actorul e, în 
general, ca un copil mare, care nu e dis
pus să renunţe la felia lui de tort, com
pusă din aplauze la scenă deschisă, la 
apariţii sau la replici. De aceea, intrarea 
în acest mecanism uriaş speria. Apăruse 
teama de a nu te "vedea". Dar e fals ! 
Când eşti de unul singur pe scenă, orice 
greşeală se poate repara din mers prin 
tehnică sau stare. Pe când într-un spec
tacol "de precizie", în asemenea con
struţii complexe, întregul este atât de 
nuanţat conturat şi de riguros, încât ţe 
constrânge la o mai mare concentrare 
pentru a nu greşi, pentru a nu dezechili-

depăşi, a-ţi căuta noi mijloace de expre
sie gestuală, vocală. Te ţine mereu în 
priză ca pe un actor din teatrul de 
improvizaţie salvându-te din capcana 
manierismului, în care e foarte uşor de 
căzut. Silviu Purcărete te obligă să fii 
mereu proaspăt. lţi dă o temă pe care 
ţi-o explică impecabil şi pe care te lasă 
s-o rezolvi cum poţi mai bine, apelând la 
toate resursele tale. După ce am jucat 
Ubu Rex ... în toată lumea, obişnuiam cu 
toţii să spunem că avem 4 ani de facul
tate şi 5 de Ubu ... 

La Orestia mă bucur, simţind că sunt 
unul dintre pilonii grupului. Ca de fiecare 
dată, întâlnirea cu Purcărete mă 
provoacă la o luptă pentru perfecţiune. 

Le ni 
' '  o 

Pintea-Homeag 
şt i inţă 31S pec i ală ... " 

Cum aţi lucrat, de astA dată, cu Silviu îmi doream un rol de seninătate, "de 
Purc�e? linişte". 1 n general, eu mă ataşez mai 
Ne înţelegem din ce în ce mai bine. 
Lucrăm împreună de aproape 1 O ani şi 
am ajuns să ne cunoaştem atât de bine 
încât colaborarea noastră a devenit 
"silenţioasă". Nu există nervi, discuţii, 
comentarii, el ne transmite ce doreşte, 
iar noi facem. De multe ori nu apucă să 
termine bine ce are de spus, că noi am 
şi înţeles. Mă simt foarte bine în specta
colele lui pentru că sunt lucrate "mili
metric", cu atâta minuţie încât nu-ţi dau 
voie să greşeşti; în aceste montări, după 
ce ieşi la public, nu mai e loc de 
improvizaţii. 
Precizia matematică este o ştiinţă spe
cială a lui Purcărete, care îmi dă sigu
ranţa a tot ceea ce este în jurul meu, 
lăsându-mi nealterată emoţia, preocu
parea pentru personaj. E vorba despre o 
rigoare care se potriveşte de minune cu 
structura şi educaţia mea de ardeleancă 
aşezată şi "temeinică". 
1 n Orestia o întruchipaţi pe Atena, 

ze[ţa echilibrului raţional, a serenităţii .... 
Am fost fericită s-o interpretez pe 
Atena şi o iubesc foarte mult în primul 
rând pentru că este cu totul altceva 
decât Lady Macbeth sau Phaedra: chiar 

mult de partiturile dificile şi care îmi 
aduc mereu sarcini noi. 1 n cazul de faţă 
am avut o preocupare nouă: ritmurile, 
tobele. Atât am exersat, că îmi devenise 
reflex. Şi acasă, în toiul pregătirilor de 
Paşti, băteam în masă cu două linguri de 
lemn. Mi-a plăcut. Şi, într-un fel, chiar mi 
se potriveşte. Singura greutate cu care 
am luptat permanent a fost aceea de a 
mă înfrânge, de a păstra mereu 
"motorul" sub-turat, eu fiind o fire vul
canică. Recunosc că am avut şi multe 
spaime: sarcinile simultane, ritmul, mer
sul special, în ralenti, care te poate 
foarte uşor dezechilibra, mai ales dacă ai 
tocuri înatte, puntea aceea ieşită din zid 
la înălţime de 3-4 metri, pe care trebuie 
să stau culcată pe burtă aproape un 
sfert de oră. E dificil şi să-ţi păstrezi res
piraţia pentru monolog într-o astfel de 
poziţie incomodă, darmite să cânţi. Dar 
simt că am învins toate aceste obstacole. 
Şi cu ajutorul lui Silviu Purcărete am 
descoperit, după mulţii mei ani de 
teatru, că secretul este a nu mă lăsa 
copleşită de vremea care trece şi a nu 
ajunge niciodată să spun: "asta nu mai 
pot să fac 1". 

11� 
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V aler 
Dellakeza 

"Purcărete 
iubeşte 
act o rul" 

Ce ne puteţi spune despre regizorul 

Orestiei şi arta lui ? 

După felul în care abordează teatrul, eu 
cred că Silviu Purcărete se apropie 
foarte mult de adevărul absolut al artei. 
Este un autor complet; "compune" 
aproape totul în spectacol: decorul, cos
tumele, câteodată muzica şi cel mai ade
sea scenariul. Ne convinge de fiecare 
dată că harul e esenţa profesiunii noas
tre. Şi în cazul Orestiei, el a realizat o 
adaptare, după textul tradus de Al. 
Miran. Deşi a făcut o variantă şi la 
Limoges, acum a schimbat toate person
ajele, a luat-o de la capăt. Parcă a lucrat 
cu mai multă plăcere la noi, cu mai 
multă inventivitate. Se pare că aici se 
simte mai bine. Poate pentru că apreci
ază şi senozitatea noastră, ca trupă, cum 
au făcut de altfel toţi cei cu care am 
colaborat. Nu ştiu cât suntem de talen
taţi, dar profesionişti ne străduim să fim, 
mereu dispuşi la concentrare şi "mobi
lizare" maximă. Din fericire ne aflăm 
într-o zodie norocoasă, avându-1 alături 
pe acest creator. Şi, trebuie să 
recunoaştem, şansa reprezintă 80% în 
munca noastră. Ea ne-a făcut să ne întâl
nim cu Purcărete, dar arta lui ne-a unit 
până dincolo de graniţele meseriei. 
Aţi avut vreoda:ta impresia cA 1'n 
montările sale actorul este pus pe planul 

al doilea ? 

Acest regizor iubeşte actorul. Cine 
spune altceva, nu cunoaşte meserie. Se 
tot bate monedă pe ideea de cor. Dar 
e mult mai greu să conduci, să îndrumi 
un grup de oameni decât pe fiecare în 
parte. Tocmai. faptul că reuşeşte să 
articuleze atâtea individualităţi într-una 
singură dovedeşte cât este de priceput 
în travaliul său. Am avut ocazia să văd 
pe casete spectacole ale sale realizate în 
străinătate (Don juan, Trei surori, Visul 

unei nopti de van\), în care nu există 
cor şi unde e de netăgăduit că actorul 
se află în prim-plan. Acolo se vede mai 
bine cum acest director de scenă ajută 
ş1 provoacă actorul să devină la fel de 
mare ca şi el. M.T.N. 
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� cronica 

Corul şi 1 o rest i_a 1 
democratia 

� 

ORESllA după Eschil ·TEATRUL NAŢIONAL din CRAIOVA THEATRE DE 

L'UNION -CENTRE DRAMA TIQUE NATIONAL DE UMOGES ET DU 

UMOUSIN, OFFSHORE INTERNATIONAL CULTURAL PROJECTS • Data 
reprezentaţiei: 15 mai 1 998 • Scenariul (adaptare după o traducere de Al. Miran), 

regia, scenografia şi coloana sonoră: Silviu Purdrete • Distribuţia: Valeriu 

DogaruNalentin Mihali (Paznicul), Maia Morgenstem (Ciitemnestra), Ion 

Colan/Marian Negrescu (Mesagerul), Ilie Gheorghe (Agamemnon, Pylade, 
Apolon), Mirela Ooaba/Adriana Moca (Casandra), Valer Dellakeza (Egist), Angel 

Rababoc/Adrian Andone (Oreste), Ozana Oancea/Anca Dragomir (Eiectra), 
Nataşa Raab (Doica), Tamara Popescu/Gabriela Baciu (Pythia), Leni Pinţea.

Homeag (Atena) şi Geni Andone, Constantin Cicort, Corina Druc. Georgeta 

Luchian-Tudor, Monica Modreanu, Smaragda Olteanu. 

C ea elintâi şi, dacă se �te spt.me _aşa, �e: 
.mat neaşteptata surpnza 

pe care o fi..uniţează Orestia lui 
Silviu Purcărete este apariţia 
Corului, puţin după începutul 
p1imei părţi a trilogiei, 
Ag:am.etnnon: în lumina incer
tă, cenuşiu-violacee - e încă în 
zori şi sunt zorii unei zile tulburi 
- pe scenă înaintează temător, 
cu pasul şovăielnic, o masă uni
formă de siluete gârbovite. Sunt 
siluete de bărbaţi, drapate în 
costume parcă fi..mcţi.onăreşti, 
"de gata", greoaie, lăbălţate; în 
mâini poartă cu toţii serviete 
burduşite şi bastoane ce se vor 
transforma apoi în scăunele pli
ante cu trei picioare (mai ţineţi 
minte "cozile" de altădată, la 4 
dimineaţa, la carne ?). Reacţia 
privitorului avizat e promptă: 
Corul elin Phaedra, uşor modi
ficat ! Purcăl-ete se repetă ! În 
realitate, senzaţia de deja-vu se 
spulberă (pentru mine, cel 
puţin, s-a spulberat) după doar 
câteva clipe, topindu-se într-o 
idee: ideea masei amorfe, lesne 
manipulabile, care este, în 
tragedia scrisă acum 2 500 de 
ani ca şi în comedia umană a 
societăţii moderne, "poporul", 
acea abstracţiune plurală căreia 
i se dă iluzia că e ascultată, te
mută, respectată. Ceea ce în 
Phaed.ra, piesă aşa-zicind 
intin'listă (cu tot amestecul 
zeilor, conflictul se consumă 
într-un "triunghi" foarte uman), 

părea o găselniţă de efect mai 
cu seamă plastic, capătă în 
Orestia, operă cu fmalitate 
morală evidentă, justificare 
orgaruca şi sens superior. Aş 
spune chiar că, în perspectiva 
lui Purcărete asupra trilogiei 
eschiliene, Corul nu putea să 
arate altfel - lucru care nu sca
de cu nimic meritul regizomlui 
de a-şi fi asumat, înfruntând-o 
implicit, acuzaţia de autopasti
şare . Este vorba despre Corul 
bătrânilor argieni din Aga

memnon, cao grupul 
Choeforelor şi chiar cel al 
Eriniilor - Eumenide elin cele
lalte două texte au pe scenă o 
funcţie şi un aspect mai 
degrabă decorative, deşi celui 
elin urmă îi revine rolul de pro
tagonist în Ewnenidele. Acel 
Cor piere decimat de un rău 
straniu, inexplicabil, la sfârşitul 
primei părţi a spectacolului, 
pentru a reapărea sub chipul 
minusculelor marionete elin tri
bunalul areopagiţi.lor care, tras 
pe sfoară Qa propriu !) de 
Atena, va da în final verdictul 
favorabil lui Oreste. O amar

dezamăgită şi aproape înfiico
şătoare meditaţie pe tema 
democraţiei ''victorioase" pro
pune Silviu Purcărete în 
Orest:ia, atenuând cumva, pen
tru uzul optimiştilor incorijibili, 
sarcasmul onduziei ptintl:-un 
ce apoteotic infuzat secvenţei 
de închidere a spectacolului: 
versurile unde ji tele duhuri 
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